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Vážení spoluobčané, 

rok utekl jako voda a máme před sebou Vánoce. 
Svátky, které jsou vnímány jako čas štědrosti, 
vděčnosti, víry, lásky a naděje v lepší budoucnost. O 
Vánocích se vytváří zvláštní atmosféra. Každý ji 
prožívá jinak, ale určitě převládá láska, tolerance, 
přátelství a jiné podobné vlastnosti. Někdo tráví 
svátky sám, jiný s rodinou nebo přáteli. Stejně jako 
nám se vybavují vzpomínky z mládí a dětství, 
zůstanou vzpomínky na tyto dny v mysli dnešní mladé generace. V této době 
věnujme také tichou vzpomínku všem, co již bohužel nejsou mezi námi. 

Upřímné díky všem našim občanům, radě a zastupitelstvu obce, pracovníkům 
obecního úřadu, zájmovým a společenským organizacím, všem, kteří se svou 
činností snaží, aby se nám v obci žilo dobře. Vždyť největší bohatství obce je v 
jejích občanech, v jejich pospolitosti, vstřícnosti a v aktivním sousedství. 

Přeji Vám všem spokojené a požehnané vánoční svátky a hodně štěstí, zdraví a 
lásky v novém roce 

       Jiří Kunc, starosta 

Usnesení z ustavujícího veřejného zasedání 
 Zastupitelstva obce Lípa, které se konalo dne 14.10.2022 

 v budově Obecního úřadu Lípa, v 17:00 hodin 

Zastupitelstvo obce Lípa po projednání schvaluje:  
1. program zasedání 
2. zapisovatele, ověřovatele zápisu a usnesení a návrhovou komisi  
3. způsob volby starosty, místostarosty, ostatních členů rady a výborů – veřejné  

  hlasování 
4. výkon funkce starosty jako uvolněnou funkci, místostarosta (jeden) neuvolněný 
5. schvaluje v souladu s § 96 zákona o obcích jednací řád zastupitelstva obce 
6. počet členů rady – 5 členů 
7. vyplácení odměn neuvolněným zastupitelům od 15.10.2022 
   

Zastupitelstvo v souladu s § 84 odst. 2, zákona o obcích volí: 
1. starostu obce:       Ing. Jiřího Kunce 
2. místostarostu obce:    Ing. Ondřeje Balouna 

3. další členy rady obce:  Ladislava Křesťana, Pavla Součka, Michala Topolovského
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Zastupitelstvo obce v souladu s ustanovením § 84 odst. 2. zákona o obcích 
     I. zřizuje:      finanční výbor a kontrolní výbor 
     II. zvolilo do funkce: 
      1. předsedy finančního výboru:   Ing. Lukáše Edra 
       členy finančního výboru:     Barboru Šimkovou, Ing. Janu Peškovou 
        
                    2.  předsedy kontrolního výboru:  Bc. Jiřího Nováka 
       členy kontrolního výboru    Michala Vampolu, Františka Havla 
                                                                                                                                             

Zastupitelstvo bere na vědomí: 
 1. složení slibu všech přítomných členů zastupitelstva podle § 69 odst. 2. zákona o  

   obcích 
 2. příspěvky z diskuse 

Usnesení č.1 
z 1. veřejného zasedání Zastupitelstva obce Lípa,  

které se konalo dne 31.10.2022 v budově OÚ v 18 oo hodin  
Zastupitelstvo obce Lípa: 
schvaluje:  

1. program zasedání zastupitelstva 
2. zapisovatele a ověřovatele zápisu a usnesení 
3. starostu obce  Ing. Jiřího Kunce,  jako zastupitele obce,  určeného k projednání změny  

  ÚP Lípa 
4. Deklaraci k podpoře udržitelného rozvoje prostřednictvím místní Agendy 21 
5. politika, koordinátora a pracovní skupinu pro místní Agendu 21 pro obec Lípa  
6. Servisní  smlouvu  o  provádění servisu vzduchotechniky v nové  Multifunkční obecní  

  budově v Lípě 
7. zveřejnění záměru směny spoluvlastnických podílů v k.ú. Pohled a Termesivy 
8. zveřejnění návrhu rozpočtu obce Lípa na rok 2023 
  

odkládá na příští zasedání: 

1.  Smlouvu  o  dílo  o  údržbě  a  servisu  zdvihacího  zařízení  č.  46 - 2022  v  nové          
  Multifunkční obecní budově v Lípě  

bere na vědomí: 

1. složení slibu zastupitele 
2. informaci o postupu tvorby Změna č.3 ÚP Lípa 
3. vrácení stavebního poz. p.č. 1381/5 v k.ú. Lípa do vlastnictví obce 
4. složení inventarizační komise pro inventarizaci majetku obce k 31.12.2022   
5. přípravu 4. Společenského večera obce Lípa a organizaci adventní neděle v Lípě 
6. příspěvky v rozpravě 
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Je k neuvěření, jakou rychlostí nám utekly 3 měsíce od zahájení 
školního roku. Zřejmě je to proto, že jsme kromě velkého nasazení 
ve vzdělávacím procesu uspořádali mnoho zajímavých akcí, exkurzí 
a zúčastnili se nejrůznějších soutěží. Následující řádky vás o tom 
jistě přesvědčí. 

Zprávičky z naší školičky přinášejí Žabičky I., Žabičky II., 
Medvídci a Myšičky 

Podzim už předává své žezlo zimě, a i my ve školce se těšíme, jak si společně 
zimu a s ní spojené svátky užijeme. Ale ještě než začneme oslavovat příchod 
nového roku, přinášíme zprávičky z naší školičky. 

Co jsme společně zažili ve školce? 
V měsíci říjnu proběhla sbírka plodin pro lesní zvířátka na zimu. Jako každý 

rok, tak i letos jsme byli ve sběru velice úspěšní. Zvířátka si jistě pochutnají. 

V úterý 4. 10. první divadlo, které k nám v letošním roce zavítalo, se jmenovalo 
„O Lesněnce“. Loutková pohádka plná krásně vyrobených postaviček nás zavedla 
do lesního království. V něm žila princezna, kterou zajal zlý a jedovatý pavouk. 
Všechny děti držely palce, aby se chrabrému mladíkovi podařilo princeznu 
vysvobodit. A protože se na konci konala svatba, při které zatančila i opravdová 
víla, můžete si sami domyslet, jak to vysvobozování dopadlo. Na závěr jsme se 
společně vyfotili a už teď se těšíme na další pohádku. 

V úterý 11. 10. přijel do školky žonglér Milan Ošmera ukázat dětem svá kouzla 
a triky. Nejprve se dětem představil a začal žonglováním s míčky, kuželkami, 
kruhy, talíři a roztočil talíře na tyčích. Poté začal čarovat za pomoci dětí 
zaříkávadlem: „čáry máry fuk“. Provedl kouzla s plyšovým potkanem, barevnými 
prachovkami, pizzou, provazem, vodou a novinami. Do kouzel zapojil děti i 
některé paní učitelky. Za odměnu udělal některým zúčastněným zvířátka z 
balónků. Všem dětem i paní učitelkám se program velice líbil, děti s nadšením 
tleskaly a všichni jsme dostali na rozloučení brožurku s fotkami kouzelníka z jeho 
různých představení a malou záložku do knížky.

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA BOHUSLAVA 
REYNKA, LÍPA, příspěvková organizace
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V pondělí 31. 10. v pět hodin večer začala vrchní čarodějnice zapisovat jména 
dětí na kartičky a ihned následovala první zkouška odvahy – dostat se kolem 
Dýňáka s koštětem v ruce do školky. Zde startovalo plnění úkolů a sbírání razítek. 
Ve třídách si děti za doprovodu rodičů a sourozenců mohly vyrobit dýňový 
zápich, poskládat ducha z víček, zaskákat si v pytli a sbírat do halloweenských 
kabelek míčky, trefovat se míčkem do krabice, lovit ze špagetových pavučin různé 
hmyzáky a žížaláky, nebo hledat baterkou svítící duchy. Na konci čekala odměna 
v podobě pytlíčku plného dobrot a sladkostí, které pro všechny zúčastněné 
napekly ochotné maminky, za což jim velmi děkujeme – bylo to mňam!  Některé 
recepty už kolují školkou… Kdo byl velmi odvážný, vydal se ještě na školkovou 
zahradu, kde strašila strašidla z řad školáků za řádného přispění našich školnic, 
za což jim velmi děkujeme. Komu byla zima, pospíchal zpátky za Dýňákem a ten 
už rozdával vynikající dýňovou polévku. Tu pro nás ochotně navařily naše 
královny školní kuchyně (dokonce i v bezlepkové variantě) a nezbyla ani kapička! 
Za svitu svíček z vyřezávaných dýní se návštěvníci pomalu rozcházeli domů, 
věříme, že dobře naladěni z pěkného programu. Už teď se těšíme na příští rok. 

Ve středu 16. 11. nás v mateřské škole navštívili páni myslivci z Mysliveckého 
spolku Lípa. Přinesli nám na ukázku několik zvířecích kůží, například z jezevce 
nebo divokého prasete, a nechybělo ani jelení paroží. Všechny tyto ukázkové 
předměty si děti mohly osahat a po celou dobu klást své otázky směrem k pánům 
myslivcům. Besedy se zúčastnily především děti mladšího věku. Celý hodinový 
program byl velice zábavný, zajímavý a obohacující o nové informace pro děti. 
Besedu si děti moc užily a doufáme, že páni myslivci dorazí i v příštím školním 
roce. 

Co je nového u Žabiček I. a Žabiček II.? 
Podzim u Žabiček I. a II. začal jako každým rokem adaptací dětí v nové třídě s 

novými kamarády i s novými učitelkami. Děti se postupně seznamovaly s 
různými tématy – pravidla, moje rodina, znaky podzimu – při příležitosti tohoto 
tématu jsme se všichni vydali ven na podzimní poznávací vycházku, kde děti 
plnily různé úkoly, například: sběr ořechů, listí, kaštanů a jiných podzimních 
plodů, které poté využily při společné výrobě. Dále poznávaly stromy, pouštěly 
draka, kreslily barvami na eurofolii apod. Jako každý rok, tak i letos proběhl ve 
třídách Žabiček I. a II. projektový den „Žabičkový den“, kde měly děti opět 
spousty úkolů a za splnění je čekala odměna. Dalšími tématy, kterými jsme se 
zabývali, byly ovoce a zelenina, houby, lidské tělo, ryby. S předškoláky jsme 
navštívili knihovnu v Havlíčkově Brodě se zajímavým programem, který si děti 
náramně užily. Při návštěvě Havlíčkova Brodu jsme se šli také podívat na 
náměstí, kde právě zdobili vánoční stromek, stavěli betlém. Prohlédli jsme si 
památky – Koudelovu kašnu, kostru Hnáta na radnici, morový sloup, kostel a o 
každé   památce  jsme  si  povídali  zajímavosti.   Pomalu  se  loučíme  s podzimem 
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a čekáme na příchod čerta, Mikuláše 
a anděla. S dětmi jsme na začátku 
adventu ozdobili stromeček na 
parkovišti u školky, vyrábíme 
čertíky, andílky, učíme se čertovskou 
polku. Po čertech si začneme 
povídat o vánočních zvycích a 
tradicích a budeme se všichni těšit 
na Ježíška a na vánoční pohodu.  

Co je nového u Medvídků?  
V letošním školním roce jsme se 

ve třídě Medvídků zaměřili na dva 
projekty. První z nich jsme nazvali 
„Pondělí s pohádkou“, ten druhý 
potom „Úterý s pohybem“.  

Co to vlastně je? 

Do projektu „Celé Česko čte 
dětem“ je naše školka zapojena již 
dlouhou dobu. Přemýšleli jsme, jak 
tento projekt uchopit nově a 
neotřele. Máme ve třídě mnoho dětí, které rády hrají divadlo, poslouchají příběhy, 
oblékají si různé kostýmy a v rámci své vlastní volné hry si rozdávají role, hrají si 
„na něco“. To nás inspirovalo a vzniklo „Pondělí s pohádkou“. Každé pondělí se s 
dětmi sesedneme v kruhu a předčítáme si za podpory posloupných dějových 
obrázků jednu z klasických pohádek (Perníková chaloupka, Červená Karkulka, 
Boudo, budko,…), kterou se pak snažíme zdramatizovat a pomocí jednoduchých 
loutek či kostýmů se proměnit v jednotlivé postavy z příběhu a vlastními slovy 
podle své fantazie si pohádku zahrát jako opravdické divadlo. I děti, které byly 
zpočátku stydlivé, se začínají hlásit o role a dokáží promluvit za svou postavu 
před zraky ostatních dětí ze třídy. Pomocí vlastního prožitku ze hry si děti 
pohádku či příběh lépe zapamatují. Během celého týdne si pak mohou kostýmy 
nebo loutky půjčovat v centru aktivit a samy bez dopomoci učitelky si pohádku 
zahrát či zorganizovat v rámci skupiny. V průběhu školního roku nás čekají i dvě 
besídky pro rodiče, kde bychom rádi něco z našeho „dramatického 
umění“ předvedli.  

V loňském roce si naše děti velmi oblíbily návštěvy tělocvičny, proto jsme se 
rozhodli zařadit tělocvičnu i letos a volně tak navázat na zkušenosti z minulého 
roku. Učíme se pravidlům, hrajeme pohybové hry, cvičíme na nářadí a trénujeme 
samostatnost při přezouvání a oblékání. Také se učíme spolupracovat s kamarády 
v družstvu a poznávat své tělo a jeho pohybové možnosti. 
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Co je nového u Myšiček?  
Co je od září nového ve třídě Myšiček by Vám řekla každá malá myška. Je to 

totiž společné vaření. Jeden den v týdnu celé dopoledne připravujeme a kuchtíme 
dobroty, které jsou dětem známé, ale budeme se také snažit, aby děti ochutnaly i 
něco nového. Zpočátku 
jsme se učili jen krájet a 
míchat suroviny na 
ovocný a bramborový 
salát. Nyní už jsme 
p ř e š l i k p ř í p r a v ě 
složitějších pokrmů jako 
jsou třeba bramboráky, 
palačinky, pizza šneci a 
další. Při vaření děti 
zkouší krájet a strouhat 
různé suroviny, válet a 
v y k r a j o v a t tě s t o a 
s p o u s t u d a l š í c h 
činností.  
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Také musíme poděkovat všem rodičům, kteří 
nám pomohli vybavit naši kuchyňku spoustou 
kuchyňských potřeb a náčiní, které nám 
chybělo. Vaření děti moc baví a vždy si ho moc 
užívají. Však nic nechutná lépe než to, co si 
samy připraví. Myšičky si užily přípravu 
čertovských bramborových placek, dále pak na 
pečení a zdobení perníčků, přípravu kuřecích 
řízečků, špenátových lívanečků a spoustu 
dalších dobrot. 

Na co se můžeme těšit? 
První adventní neděli se na parkovišti u 

školky objevil nazdobený vánoční stromeček. Letos si zdobení vzaly na starost 
děti ze tříd Žabičky I. a II. Téma ozdob nebudeme prozrazovat, v adventním čase 
se přijďte podívat a sami uvidíte, jak se jim ozdoby povedly.   

V pondělí 5. 12. nás ve školce navštíví Mikuláš, anděl a určitě i čert.  

V pondělí 19. 12. si uděláme v naší školce „Štědrý den“ spojený i s nadílkou od 
Ježíška. Již teď s dětmi vymýšlíme, jaké hračky a pomůcky bychom si do tříd od 
Ježíška přáli. 

V lednu si budeme ve školce stavět a projektovat s malou technickou 
univerzitou, pojedeme do divadla a v každé třídě oslavíme „Dny tatínků a 
dědečků“. 

Na závěr bych Vám chtěla popřát příjemné prožití svátků vánočních a úspěšné 
vkročení do nadcházejícího roku 2023. 

za mateřskou školu Zdeňka Bastlová 

Základní škola 
Stejně jak to žije v mateřské škole, tak i základní škola a školní družina se 

mohou pochlubit mnoha aktivitami. Navíc jsme chtěli zase přivítat rodiče na 
půdě školy, a tak přišel nápad s kavárničkou. 

Dýňová kavárnička 10. 11. 2022 – zajímavé odpoledne ve škole 
Letošní 10. listopad 2022 se stal dnem našeho malého experimentu – Dýňové 

kavárničky. Předcházelo jí zamyšlení nad tím, že bychom rádi uvítali rodiče 
našich žáků u nás ve škole tak trochu „podomácku“. Obvykle se máme možnost 
potkat při oficiálních příležitostech, jakými jsou konzultace nebo třídní schůzky. 
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Do školy za jejího provozu se rodiče mají možnost podívat pouze výjimečně. A 
právě to jsme jim chtěli spolu s posezením, popovídáním, dobrou kávou a 
drobným občerstvením nabídnout v naší provizorní kavárničce.  

Role servírek se, za pomoci vyučujících, naprosto skvěle ujaly čtyři žákyně z páté 
a čtvrté třídy. Příjemné posezení bylo obohaceno drobnými vystoupeními žáků 
naší školy. Malířky z páté třídy zase vykouzlily úžasné obrázky na tvářích svých 
mladších spolužáků. V prostoru šaten byly umístěny návrhy, do kterých naši žáci 
přenesli své představy budoucího uspořádání zahrady. Rodiče se mohli zapojit do 
hlasování o nejzdařilejší návrh. Bylo milé pozorovat, jak děti provází své rodiče či 
prarodiče po důvěrně známém prostředí školy a ukazují jim své třídy, místa, 
obrázky, výtvory….Za uspořádání této zdařilé akce patří velký dík všem, kteří se 
podíleli nejen na jejím zdárném průběhu, ale také na přípravě. Dětem, paním 
učitelkám, vychovatelkám, asistentkám, kuchařkám a v neposlední řadě také 
rodičům, kteří si udělali čas a do naší školy zavítali. Už teď se těšíme na další 
shledání. 

zapsala Mgr. Jaroslava Kandrová, zástupce ředitele školy 

Přestože loňský školní rok už byl „skoro normální“, některé akce se nemohly 
uskutečnit, často z důvodu velké nemocnosti nebo obsazenosti termínů. Proto 
jsme hned od září umožnili všem třídám vícedenní výlety, exkurze, spaní ve škole 
a nejrůznější aktivity, aby si vynahradili vše, oč v předchozích letech přišli. 

Halloweenský den v 1. A – 25. 10. 2022 
25. října zažili žáci 1. A neobyčejný školní den. Den byl ve znamení Halloweenu. 

Všichni žáci i paní učitelka s paní asistentkou přišli ve strašidelném kostýmu. 
Den jsme zahájili hodinou prvouky, kde jsme se dozvěděli, kde a proč tento 
svátek vznikl. Druhou vyučovací hodinu jsme měli český jazyk. Nebyl to obyčejný 
český jazyk, ale byl plný dýní, duchů a strašidel. Pak už následovaly dvě hodiny  
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výtvarné výchovy, ve kterých jsme pekli a zdobili muffiny. Recept na muffiny 
byl od staré Baby Jagy. Místo mouky jsme měli drcené drápy, místo cukru mleté 
hadí ocásky, místo vajec hadí sliny a naposled jsme přidali bradavice. Když se 
muffiny upekly, ozdobili jsme je nejčastěji pavučinami a pavouky. Doma jsme si 
pak na nich všichni pochutnali. 

Domečky pro lesní skřítky 
V l e s e z a j i s t é ž i j e m n o h o 

malinkých lesních skřítků. Blíží se 
zima a žáci 1.A dostali veliký strach, 
aby skřítci v zimě neumrzli. Vydali 
jsme se tedy do lesa a postavili 
skřítkům domečky, ve kterých jim 
bude určitě teplo a budou v nich mít 
pohodlí po celou zimu. 

zapsala Veronika Dvořáková, třídní učitelka 1. A 
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Štíří Důl – 4. třída 
A je to tady!! Tak jsme se konečně dočkali. NÁŠ PRVNÍ dvoudenní výlet. 

Na čtvrtek 15. září jsme se hodně těšili. Ve škole jsme si udělali deníčky, 
připravili mapu a morseovku a trošku s obavami jsme sledovali předpověď počasí. 
Naše putování začalo v Lípě na nádraží a už tam nám bylo jasné, že nás déšť 
nemine. Nicméně nám to náladu nezkazilo a my jsme vyrazili směr Ždírec nad 
Doubravou. Ze Ždírce jsme se vypravili pěšky 6 km do Štířího Dolu. Přibližně v 
polovině nás zastihl velký liják, takže i přes pláštěnky jsme byli od kolen dolů 
úplně „nažmoch“. Ale ani tohle nám nezkazilo náladu. Na Štířím Dole se na nás 
připravili a zatopili, takže jsme všechno mokré dali usušit a bylo nám dobře. 
Odpoledne jsme se rozdělili do týmů. Soutěžili jsme, zapisovali do deníčků, luštili 
morseovku, hráli hry, a navíc…. přestalo pršet. Ještě před večeří jsme vyrazili na 
výpravu za vílou Strašilkou a do obory na divoká prasata. Taky jsme se stihli 
naučit pravidla přehazované a zahráli jsme si ji. Po výborné večeři jsme se 
vystřídali ve vířivce. To bylo něco – bublinky, masážní trysky a teplá voda. Prostě 
paráda. Večer jsme všichni padli a spali jak Budulínci. Druhý den nás paní učitelky 
naučily, jak se hraje Kufr, a nám bylo jasné, kdo z týmu je dobrá nápověda. Taky 
jsme si museli vyluštit zprávu, abychom našli poklad, a ještě jsme stihli 
přehazovanou. Všichni jsme se shodli, že to strašně rychle uteklo a že by nám 
nevadil den navíc. Tak snad příště… 

A pak už nám nezbývalo, než nandat batoh na záda a vyrazit zase těch 6 km do 
Ždírce na vlak. 

zapsali kluci, holky a paní učitelky Dana Výborná a Šárka Bucherová 
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Exkurze 5.A - Přírodovědné centrum Nuselská a Městská policie HB 
V pátek 18. listopadu jela naše třída 5. A na svojí první letošní exkurzi do 

Havlíčkova Brodu. Přestože se ráno zdálo, že nás deštníky nad hlavami budou 
doprovázet celou dlouhou cestu z nádraží, počasí se nakonec alespoň trošku 
umoudřilo a cestu z vlakového nádraží v Havlíčkově Brodě do přírodovědného 
centra a planetária ZŠ Nuselská jsme zvládli při mírném mrholení pouze s 
kapucemi, avšak ve velmi rychlém tempu. Dětem po cestě vyhládlo, takže 
následovala první svačinka. A pak už hurá do kina. 

Děti si nasadily speciální brýle a když začalo 3 D kino na téma Oceány, ozývaly 
se ze sálu obdivné a nadšené zvuky „WAAAU“. Záběry v 3 D rozměru byly opravdu 
úchvatné. Děti se mohly téměř na dotek potkat s velkým množstvím mořských 
živočichů, dozvěděly se spoustu zajímavostí jak o mořích, oceánech a životech 
uvnitř, tak o celkovém vlivu na planetu, ale také například zajímavosti z 
neprobádaných oblastí na dně velkých hloubek. Po filmu následovala rychlá 
svačinka, test nově získaných znalostí s vlastním vyhodnocením a luštění v 
pracovních listech formou osmisměrky nebo bludiště. 

Dopolední program byl velmi nabitý, takže jsme se rychle přesunuli k budově 
Městské policie HB, kde už na nás čekala milá policistka paní Novotná. Děti se 
dozvěděly spoustu zajímavostí o práci policistů, jejich každodenních 
povinnostech a pomůckách, které pro svoji práci využívají. Samy si také mohly 
vyzkoušet například policejní helmu nebo potěžkat policejní zbraň. Po přednášce 
následovala smršť dětských zvídavých dotazů a měli jsme také možnost vidět 
kamerový  systém  v  Havlíčkově  Brodě.    Exkurze  byla  pro  všechny   opravdu   
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zajímavá, nejvíce nadšeni byli dva žáci, kteří se nám svěřili, že by se rádi stali 
policisty. 

Celá třída se po obou exkurzích, již pod deštníky, přesunula na vlakové nádraží, 
odkud jsme se vraceli zpět do Lípy. Myslím, že toto dopoledne bylo pro děti 
náročné, ale opravdu si ho užily. 

zapsala Ing. Zdeňka Sochorová 

Exkurze 6. A do Vida centra v Brně  
Dne 2. listopadu ráno jsme se sešli v Havlíčkově Brodě na vlakovém nádraží a 

vyrazili jsme rychlíkem do Brna. V Brně jsme nasedli na tramvaj, která nás 
odvezla k Výstavišti, kde nás čekalo vzdělávací centrum VIDA. Měli jsme možnost 
vyzkoušet řadu exponátů z různých školních předmětů. Např. velké piáno  - 
hudební výchova, šlapací letadélko s větrákem – tělocvik, hlasitost zvuku – fyzika, 
lidské tělo – přírodopis, mořské vlny – zeměpis a spoustu dalších. 

Součástí byla Aerodynamická show, kde jsme se dozvěděli odpovědi na záludné 
otázky. Víte třeba: „Proč formule nelétá?“, „Proč letadlo létá, i když je těžší než 
vzduch?“, „Jak kopnout gól, když je před Vámi překážka? Víte to? My už ano. 

Poté jsme se pěšky přesunuli na výstavu do Anthroposu. Tam nás čekaly dějiny 
pravěku. K upevnění učiva nám pomáhala 
expozice a pracovní listy.  Hodně informací 
jsme věděli, ale i přesto jsme se dozvěděli 
spoustu nových. Třeba jak se jmenoval 
nejstarší Australopithék, nebo proč šamani 
nosili na krku kolečko s dírkou a k čemu 
sloužilo. 

Celý den byl plný nových a zajímavých 
informací. Večer jsme se vrátili domů trochu 
unavení, ale plní nezapomenutelných 
zážitků. Exkurze se všem moc líbila a už se 
těšíme na další. 

zapsali žáci 6. A paní učitelky Mgr. Markéty Pokorné 

Zpráva z exkurze 8. a 9. ročníku 
Dne 4. 10. 2022 jsme vyrazili s 9. třídou autobusem do Moravského Krumlova. 

Cesta nám trvala asi 2 hodiny, a tak se někteří ještě prospali.  

Po příjezdu jsme se vydali k místnímu zámku, kde jsme navštívili Slovanskou 
epopej neboli obrazy od Alfonse Muchy. Vešli jsme dovnitř a hned poté si nás 
přebrala paní instruktorka, která nás zavedla do místnosti s obrazy. Říkala nám 
vše  o  obrazech,  co  na  nich  bylo,  kdy  se  to  odehrávalo atd. Zajímavost: Alfons 
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Mucha maloval na plachty od lodí, některé obrazy mají rozměry 8 na 6 metrů.  

Po prohlídce jsme měli rozchod po náměstí. Mohli jsme si koupit občerstvení a 
dojít si na toaletu. Po volné zábavě jsme nasedli do autobusu a vyrazili směr 
Dukovany. 

V infocentru jaderné elektrárny nám paní průvodkyně promítla film o tom, jak 
elektrárna funguje a nějaké zajímavosti o ní. Na interaktivních modelech 
elektrárny nám to vše ještě ukázala a vysvětlila. Dále jsme se šli podívat do 
modelu reaktoru nebo do modelu uranového dolu, který je jeden z 
nejmodernějších v České republice. 

Poté jsme dostali volnou zábavu a mohli jsme si vyzkoušet, např. šlapání na 
kole a následnou výrobu elektřiny, Van de Graffův generátor nebo hru, ve které 
ovládáme elektrárnu. Rozloučili jsme se s průvodkyněmi a vyrazili jsme směrem k 
našemu pronajatému autobusu, který nás odvezl až do Lípy na zastávku. 

Myslím, že mluvím za všechny, když řeknu, že jsme si výlet doopravdy užili a 
doufáme, že bude brzy podobný.  

Napsali: Vít Smolík, Jakub Krpálek 

Výsledná úprava textu a ultra-giga-rychlý přepis do počítače: Petr Blažek 

Následná kontrola textu: Vít Smolík 

Poslední kontrola: p. uč. Růžičková 
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Užíváme si výlety a exkurze, ovšem stále se snažíme naučit se vše, co 
budeme potřebovat pro život. 

Jednou z důležitých dovedností je vyznat se ve světě informací. Ve středu 7. 9. 
2022 absolvovali žáci 8. a 9. třídy besedu na téma Jak se vyznat v informacích 
na internetu.  

V době, kdy má každý chytrý telefon a funguje na sociálních sítích, je nutné 
upozorňovat na úskalí, která jsou s tímto spojena. Není snadné se v záplavě 
informací z médií a internetu vyznat. Najdou se i ti, kteří se toho snaží zneužít. 

Žáci se během besedy dozvěděli, jak si dát pozor, aby nenaletěli na "falešné" 
zprávy, jak rozpoznat pravdu a lež o událostech kolem nás i ve světě, kterým 
zdrojům informací mohou důvěřovat, kdo jsou původci záměrně lživých 
informací a co z toho mají. 

Bylo pro ně překvapením, že troll není jen označení nadpřirozené bytosti žijící 
v horách, skalách nebo v jeskyních, mající základ v severské mytologii. V 
internetovém slangu je Troll účastník online diskusních fór, chatů či blogů, který 
začíná hádky, provokuje čtenáře na internetu a rozsévá neshody tím, že 
zveřejňuje záměrně provokativní a urážlivé příspěvky k citlivým tématům. Jeho 
cílem je vyprovokovat ostatní uživatele k emotivní odezvě nebo jinak narušit 
normální, věcnou diskusi a odklonit se od tématu debaty. Činnost trolla bývá v 
internetovém prostředí nazývána trollingem či trollováním. 

Beseda byla přínosem pro žáky i pedagogy. Uvědomili si, že nelze věřit úplně 
všemu, co si na sociálních sítích přečtou, a že je zapotřebí si každou informaci 
důkladně ověřit.
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Naši žáci 8. a 9. ročníku velmi ocenili aktivitu MAS Českomoravské pomezí – 
DĚTSKÉ FÓRUM. V rámci rozvoje občanských kompetencí se mohli vyjádřit k 
chodu školy a obce ze svého úhlu pohledu. Takto viděla dětské fórum pod názvem 
„KULATÉ STOLY“ žákyně 9. ročníku M. Adamcová: 

Kulaté stoly 
V pátek čtvrtou vyučovací hodinu probíhala diskuze ohledně školy a obce. 

Cílem bylo sepsat připomínky a nápady na zlepšení života v obci. Rozdělili jsme 
se do čtyř skupin.  

Tématem byly čtyři oblasti: škola  

               příroda, životní prostředí 

               obec 

               společnost, rodina, lidé, kamarádi.  

Každá oblast byla napsaná na jednom papíře. Jednotlivé skupiny žáků postupně 
napsaly své nápady na všechna čtyři témata. Zaznělo tu spoustu zajímavých i 
vtipných názorů. Každý žák následně „dostal tři čárky“ a musel je umístit k 
nápadům, které mu přišly nejdůležitější. A potom se šlo na vyhodnocování. 

Škola: 
a u t o m a t y n a šk o l n í 

pomůcky, automaty na 
p o t r a v i n y , m o ž n o s t 
používat mobilní telefony 
o přestávkách, méně testů, 
po přijímačkách méně 
testů. 

Obec: 
f i t c e n t r u m , o p r a v a 

veřejného osvětlení, lepší 
spoje. 

Příroda: 
více odpadkových košů, 

park s lavičkami, stromy, vodními prvky, kluziště, strom u Paletáče 

Společnost: 
Coop a zmrzlina déle otevřeny, nepouštět hudbu nahlas na veřejných místech, 

zdravit starší i oni nás, více akcí a soutěží. 

Tyto výsledky se předaly učitelům a zastupitelům na obci. 
zapsala M. Adamcová, žákyně 9. ročníku
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Výchovný koncert – 27. 9. 2022 
Dne 27. 9. 2022 do naší školy zavítala hudební skupina duo - MARBO se svým 

programem ve složení: Markéta Vrtalová - moderování, hra na klávesy, zpěv, 
Bohdan Vrtal - hra na klávesy a saxofon. Dopoledne proběhly dva koncerty. 
Úvodní hodina na téma „Písničky a jejich úkoly“ patřila prvnímu stupni. Stupeň 
druhý si vybral téma „Fenomén muzikál“. Známé písničky a muzikálové melodie 
zpívali snad úplně všichni a pěkně se při nich rozparádili. Tato skupina určitě 
nebyla na naší škole naposled. 

zapsala Eva Vaňková, vyučující hudební výchovy 

Podpora přírodovědného a technického vzdělávání 
Hodina „Moderní chemie“ pro 8. a 9. ročník, 21. 11. 2022 

V pondělí 21. listopadu jsme měli opět možnost zažít hodinu chemie zábavnou 
formou. Zajímavé informace a pokusy si pro nás připravily studentky z VŠCHT v 
Praze.  

Žáci 8. ročníku byli z 
množství zajímavých a 
barevných pokusů velice 
nadšeni. Zjistili, že ne 
každý plamen svítí stejnou 
barvou, viděli, jak funguje 
hasicí přístroj a jak daný 
plamen uhasit. Sáhli si na 
s u c hý l e d a n a k o n e c 
o c h u t n a l i c h e m i c k o u 
zmrzlinu.  

V 9. ročníku si žáci 
rozšířili znalosti v oblasti 
energie a paliv. I tato 
hodina nebyla ochuzena o 
efektní pokusy, například s 
parním strojem či střelným 
prachem. 

Všem se ukázkové hodiny líbily.  Byly pro nás přínosné i naučné. 

Budeme rádi, když se s „kolegy“ z VŠCHT setkáme i v příštím školním roce.  

zapsala Mgr. Markéta Pokorná
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Hodina matematiky a fyziky v přírodě 
18. října 2022 - 7. ročník 

Organizace Chaloupky si pro nás sedmáky připravila dvouhodinový program v 
přírodě. Úlohy a pokusy, které jsme řešili, byly zaměřeny na fyziku a matematiku. 

1. pokus 
První pokus spočíval 

v tom, že jsme si museli 
najít 10 žaludů a zjistit, 
kolik je málo a kolik 
moc. Zjistili jsme, že 
žaludy do čtyř a méně 
je málo, protože je 
nemusíme počítat, a 
pět a více je moc, 
jelikož je už počítáme. 

2. pokus 
Druhý pokus byla 

difúze (volné pronikání 
jedné látky do druhé). 
Viděli jsme, že inkoust 
ve vodě začal měnit barvu samotné vody bez jakékoli pomoci zamíchání. 

3. pokus - Přelévání 5/6 v kapalných látkách. 
Dostali jsme tři nádoby a měli jsme přelévat vodu do té doby, dokud jsme 

nepřišli na to, jak přelít vodu, abychom dostali do jedné nádoby 5/6. 

4. pokus 
Snažili jsme se podpálit papír díky sklenici s vodou a svitu slunce. Pokus se 

povedl skoro všem skupinám. 

5. nebyl pokus, ale úkol 
Měli jsme za úkol zjistit, v jaké výšce se roztočí semínka stromů, která mají 

vrtulku. Jak na to: vezmeme si metr, pustíme semínko, změříme výšku, ve které se 
začnout točit. Pokus jsme prováděli 10 x, a pak vypočítali průměr. 

6. úkol  
Měli jsme navrhnout tři druhy dlažby, které se skládají pouze z pravidelných 

stejných dlaždic. Řešení se povedlo jen dvěma skupinám. Úloha měla 3 řešení – 
dlažba se mohla skládat z rovnostranných trojúhelníků, pravidelných 
šestiúhelníků nebo čtverců. 

zapsali J. Merta, D. Pastyřík (žáci 7. ročníku)
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9. ročník 
Dne 18. října 2022 jsme se zúčastnili Hodiny v přírodě. Na hasičské hřiště za 

námi přijel pán, který nám ukázal spoustu zajímavých věcí. Prvně jsme se 
dozvěděli, jakým způsobem se dá změřit strom. Stačilo k tomu jen dvoumetrové 
měřítko a trocha odstupu. Poté jsme zjišťovali obvod a průměr stromu pomocí 
speciálního metru. Tyto dvě informace nám pomohly zjistit, kolik takový strom 
váží. A aby toho nebylo málo, dokázali jsme spočítat, kolik uhlíku dokáže strom 
vstřebat. Pokud se pak strom následně spálí, všechen uhlík se uvolní zpět do 
ovzduší a způsobuje zahřívání planety. Jako předposlední věc jsme se snažili 
změřit, kolik centimetrů strom potřebuje na to, aby se jeho semínka dokázala 
roztočit a dolétnout co nejdále. Ke konci dvouhodinového programu jsme si 
zkoušeli zapálit papír pomocí baňky naplněné vodou. Program byl velice poučný 
a zajímavý, ze všeho nejvíce nás zaujalo rozdělávání ohně. 

zapsaly Z. Kameníková, A. Zajíčková (žákyně 9. ročníku) 

Nemohli by to být žáci naší školy, aby se s nadšením nevrhli do různých 
soutěží. 

Matematické a logické soutěže – říjen 2022 
V září a říjnu proběhly ve škole již 2 matematické soutěže. V těchto soutěžích 

nikdo nikoho nezkouší, ani nejsou výsledky započítávány do průměrů známek z 
žádného předmětu. Jsou to testy, kterými si každý žák sám zjišťuje své dovednosti 
a schopnosti.  

ŠKOLNÍ KOLO "LOGICKÉ OLYMPIÁDY" 
a postup do kraje 

Zúčastnili se žáci od 4. ročníku výše. 
Zadané úkoly nebyly jen matematické, ale 
týkaly se mnohdy obyčejného života. 
Logická olympiáda není o naučených 
znalostech, ale o zdravém rozumu, 
k r e a t i v n í m m yš l e n í a s c h o p n o s t i 
samostatného uvažování. Úspěšným 
řešitelem a finalistou do krajského kola byl 
Vít Smolík z 8. třídy. 
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ŠKOLNÍ KOLO PYTHAGORIÁDY ZA ŠKOLNÍ ROK  2022/2023 
V listopadu proběhly napříč II. stupněm soutěže. Řešení matematických úloh 

trvalo 60 minut. Úspěšnými řešiteli se stávají žáci, kteří vyřeší správně alespoň 9 
ze zadaných 15 příkladů. Níže uvádím úspěšné řešitele: 

6. ročník: Dominik Fikar, Adéla Jiráková, Anna Marie Ranecká, Jiří Adamec  

7. ročník: David Látera, Adéla Hejlová, Šimon Poulíček, Matěj Fikar, Eliška  
                     Kučírková 

8. ročník: Linda Horáková, Markéta Urcikánová  

9. ročník: Zdeňka Kameníková, Martin Jůzl, Anežka Zajíčková 

OKRESNÍ KOLO PYTHAGORIÁDY   
V okresním kole si skvěle vedly Adéla Jiráková (6. ročník - 3. místo) a Linda 

Horáková (8. ročník – 5. místo). 

VŠEM ÚČASTNÍKŮM DĚKUJEME ZA ÚČAST V SOUTĚŽÍCH A 
ÚSPĚŠNÝM ŘEŠITELŮM BLAHOPŘEJEME K JEJICH VÝBORNÝM 

VÝSLEDKŮM 
Mgr. Marie Vomelová 

PŘÍRODOVĚDNÝ KLOKAN 2022 – školní kolo 
Ve středu 12. 10. 2022 se 39 žáků 8. a 9. třídy zúčastnilo přírodovědné soutěže 

Klokan. Řešili celkem 24 úloh z přírodovědných předmětů – přírodopisu, fyziky, 
chemie a zeměpisu.  

Nejlepšími řešiteli se stali: 

1. Tomáš Heřmánek    8. třída  80 bodů 
2. Lukáš Brůna      8. třída  70 bodů 
3. Jakub Krpálek      8. třída  65 bodů 

Všem děkujeme za snahu a účast, úspěšným řešitelům blahopřejeme. 

Mgr. Simona Korefová
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Úspěch našich žáků v řeckořímském zápase 
Naši žáci Petr Vítek a Tadeáš Fikar (7. ročník) se o víkendu 15. 10. 2022 

zúčastnili 28. ročníku mezinárodního turnaje v řeckořímském zápase. Přestože 
zápasili s o dva roky staršími žáky, vybojovali skvělé umístění.  

    

Výukové bloky se Střední školou informatiky a cestovního ruchu SČMSD 
Humpolec, s.r.o. 

V letošním školním roce pokračujeme ve spolupráci se Střední školou 
informatiky a cestovního ruchu v Humpolci. Ve čtvrtek 3. listopadu k nám přijela 
paní ředitelka, paní zástupkyně a dva studenti této školy s výukovými bloky na 
téma "Jak vznikají webové stránky" a "Reklama v našem životě". Tyto 
dvouhodinové bloky byly určené pro žáky 8. a 9. ročníku.  

V prvním bloku se žáci naučili tvořit webové stránky. Dozvěděli se, jak založit 
webovou stránku, jakým způsobem do ní vkládat obrázky, měnit barvy apod. 

Ve druhém bloku se žáci seznámili s historií reklamy, dostalo se jim vysvětlení, 
co vlastně tento pojem znamená a kdy vznikl, jaké jsou druhy reklamy. Vše bylo 
doplněno ukázkami. Na závěr bloku pracovali žáci ve skupinách a vymýšleli 
vlastní návrhy reklamy na kakaové sušenky, které poté prezentovali.  

Oba výukové bloky byly velmi zajímavé a pro žáky poučné. Nejvíce oceňovali, že 
si mohli získané informace vyzkoušet v praxi.  

Mgr. Božena Kučerová 
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Školní družina svými akcemi pomáhá dětem smysluplně trávit volný čas 
Šipkiáda – září 2022 ve školní družině 

V měsíci září proběhla ve všech odděleních ŠD „šipkiáda“. První tréninky 
proběhly na chodbě školy. Po deštivých dnech jsme se konečně dočkali, krásný 
podzimní den, který vyšel jako na objednávku. Slunce svítilo, vítr foukal a oblohu 
zaplnilo mnoho barevných šipek. 

Akce byla úspěšná a těšíme se na další. 

Zářijová školní družina 
Současně se zahájením nového školního roku se plynule rozjela i činnost naší 

školní družiny. První týden v září probíhal ve znamení seznamování. Děti se 
seznámily s pravidly a provozem školní družiny, zejména prvňáčci poznali nové 
kamarády, paní vychovatelky a prostory školní družiny. 

Díky krásnému počasí, které nám přálo, jsme hodně aktivit provozovali venku, 
nejen na školním hřišti, ale také v přírodě. Dále jsme sbírali přírodniny a vytvářeli 
jsme z nich obrázky. 

V pár deštivých dnech, které nám září přineslo, jsme v prostorách ŠD 
provozovali různé výtvarné aktivity, četli, ……. 

Sportovní odpoledne 
Sportovní odpoledne proběhlo 12. 10. 2022 za pěkného počasí na hřišti. Žáci 4. 

a 5. třídy připravili zajímavá stanoviště pro děti první a druhé třídy. Děti si mohly 
vyzkoušet různé netradiční disciplíny, které prověřily jejich obratnost a mrštnost. 
Byly to například skoky v pytli, hod míčkem, hokejové dovednosti, skok do písku, 
hod na koš, provazová přetahovačka, atd…. Všichni žáci se do sportování zapojili, 
skvěle si zasoutěžili, užili si velkou legraci. 
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Dýňování  
V listopadové školní družině proběhla ve všech odděleních akce „dýňování“ –  

oblíbená aktivita. Děti si vydlabaly dýně, s pomocí paní vychovatelek si 
vyřezávaly z dýní různá strašidla, zvířata, obličeje a měly spousty dobrých 
nápadů. Dýně se dětem velmi povedly. Měli jste je možnost vidět na celoškolní 
akci „Dýňová kavárnička“ a u vchodu školy v době konzultací. 

Děkujeme všem dětem ze školní družiny za dobře vykonanou práci. 
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Opékání buřtů 
Před podzimními prázdninami jsme si odpoledne v ŠD zpříjemnili táborákem. 

Nejdříve jsme si rozdělali oheň, nahřáli opékáky a hurá na to. Opékali jsme 
špekáčky, párky, jablka, chleba a marsmallony (bonbóny meršmelouny). Dokonce 
jsme byli tak šikovní, že nikomu nespadl špekáček do ohniště. Opékání buřtů bylo 
moc fajn, už se těšíme na jaro, až akci zopakujeme.  

Bc. Petra Exnerová 

Školní družina dětem v MŠ - Halloween - 2022 
Tentokrát jsme ve školní družině vyráběli pro děti do MŠ dárečky na Halloween. 

Děkuji všem dětem, které se vyrábění na poslední chvíli zúčastnily a v rekordním 
čase zvládly udělat téměř 100 malých čarodějnic. Odměnou nám byly sladkosti, 
které poslaly paní učitelky z MŠ. Přejeme našim malým kamarádům, ať se jim 
dárečky líbí, a těšíme se na příští vyrábění.  

za ŠD 5 zapsala M. Dubnová 

Školní jídelna  
Milí čtenáři lipských listů, 

předem bych Vám chtěla popřát za všechny kuchařky školní jídelny krásné 
Vánoce, prožité v klidu a podle Vašich představ. 

V naší jídelně nám přibývá strávníčků, každoročně máme více dětí ve škole, 
takže se to promítá i do obědů. Vaříme podle daných směrnic a snažíme se dětem 
přilepšit v případě méně oblíbeného jídla nějakým doplňkem - ovoce, moučník, 
mléčné výrobky. 

Pro druhý stupeň děláme tzv. "kulaté stoly". Jsou to v podstatě besedy, v rámci 
kterých se jim snažíme vysvětlit, jaké musíme dodržovat předpisy, podle nichž 
vaříme. Seznamujeme je i s různými potravinami, které používáme. 
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Jsou to například jáhly, kuskus, bulgur, soja, různé druhy luštěnin, špaldové a i 
bezlepkové suroviny atd. Je vidět, že v mnoha rodinách to není žádná novinka a 
děti je znají. Žáci si v závěru besedy mohou udělat ovocné smoothie a dostanou 
úkol - vytvořit jídelníček na týden, který se jim snažíme po malých úpravách 
uvařit. Po mnoha letech v jídelně bych chtěla říci, že děti jsou stále stejné, jedí, co 
jim chutná, co znají. Jsou více nebojácné, což to je dobře, pokud znají hranice 
svých argumentů. 

Ještě jednou přeji krásné svátky, nám všem klid na práci, dětem vše, co si přejí, a 
hlavně zdraví do nového roku 2023. 

za kolektiv kuchařek Alena Prchalová 

Volby do školské rady 
V září proběhla doplňovací volba člena školské rady. S loňským školním rokem 

ukončila své členství paní Marcela Topolovská, které tímto děkujeme za 
dlouholetou vynikající spolupráci. Na základě výsledků voleb se novým členem 
školské rady Základní školy a Mateřské školy Bohuslava Reynka, Lípa, 
příspěvkové organizace, stala paní Simona Pecnová. Aktuální přehled členů 
najdete na našich webových stránkách https://www.zslipa.cz/home/spoluprace/
srps-a-skolska-rada. 

Bohužel, doba stále není ideální – válečné konflikty, klimatické změny, 
obrovská finanční zátěž pro rodiny v důsledku dramatických ekonomických 
výkyvů apod. Proto bychom Vás rádi pozvali po tříleté pauze na školní ples a dali 
Vám tak příležitost v příjemné atmosféře zapomenout na životní strasti. 
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ADVENTNÍ SBÍRKA 
V tomto školním roce přišli naši „PARLAMENŤÁCI“ s rozhodnutím udělat něco 

pro zvířátka v ZOO Jihlava. Uspořádali tedy dobrovolnou adventní finanční 
sbírku. V každé třídě si děti mohly prohlédnout plakát s obrázky zvířátek a zjistit, 
kolik taková adopce vlastně stojí. Při hlasování se žáci rozhodli pro adopci ježka 
ušatého. Výsledek sbírky předčil naše očekávání, vybralo se 7000 Kč. Do sbírky 
přispěli žáci i zaměstnanci školy, a tak jsme nakonec mohli adoptovat hned pět 
zvířátek – kromě vítězného ježka ušatého ještě klokana Uru, vakoveverku 
létavou, králíka domácího a želvu tlustohrdlou. Adopcí žáci naší školy zajistí 
náklady na krmivo pro tato zvířátka na celý rok. 

Věříme, že někteří z nás brzy do Zoo zavítají a poznají adoptovaná zvířátka 
osobně.  

zapsala Mgr. Milada Henclová 

          

V čase vánočním a na přelomu roku bude ve škole (mateřské škole, základní 
škole, školní družině i školní jídelně) po zjištění zájmu omezen provoz, a to od 23. 
12. 2022 do 1. 1. 2023, výuku v základní škole zahájíme 3. 1. 2022. 

Za celý kolektiv pracovníků, dětí a žáků Základní školy a Mateřské školy 
Bohuslava Reynka, Lípa, příspěvkové organizace, 

Věra Lacinová 
Vítková,  

ředitelka školy 
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STAVEBNÍ OKÉNKO OBCE
Jak se podařilo v roce 2022 splnit vytyčené stavební cíle naší obce? 
MD Lípa – č.p. 300 

Priorita obce pro letošní rok. Vše díky fungující spolupráci obec/dodavatel 
provedeno v dobré kvalitě. Jak se mnozí z nás přesvědčili při slavnostním otevření 
dveří/rozsvěcení vánočního stromu/křtu SDH auta/ čertech a Mikuláši u nás v 
Lípě. Zájem o prohlídku stavby byl veliký. Někteří oceňovali řemeslné zpracování, 
jiní dispoziční řešení. Taktéž bylo překvapení (kladné) že i v podkroví jsou 
plnohodnotná okna (a ne střešní). Mnozí si vzpomněli na cesty do Prahy a 
využívání jezdících schodů v metru – když jezdili výtahem sem a tam. Hovory 
byly na téma  –  tenhle byt  s  balkonem by  se  mi  opravdu  líbil …..   A kdy se sem  
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budu moci nastěhovat, a kdy můžu slavit 50 v novém sále ? ---- Na tyto odpovědi 
potřebujeme ještě trochu času. V prvním kole je to finalizace knihovny (prostor v 
přízemí vlevo), kde musí být nainstalován nábytek do konce roku 22. Dalším 
krokem je vybavení bytů kuchyňskou linkou a skříní - (vše nyní ve výběrovém 
řízení). Poté zastupitelé vydefinují cenu tržního pronájmu byty se nabídnou k 
dlouhodobému pronájmu. O tomto bude informovat pan starosta. Velké 
poděkování všem, kteří se jakoukoliv pomocí podíleli na vzniku myšlenky, její 
odsouhlasení, a uvedení v život. A také těm, kteří žili přes rok na staveništi a 
museli sbírat igelity a polystyren po celé obci.   

REKONSTRUKCE ČOV LÍPA 
Stavební povolení zatím nevydáno. Z důvodu změny navržené technologie, 

která by měla mít nižší provozní náklady. Taktéž plánujeme do tohoto místa 
umístit na stávající objekty fotovoltaické panely, které by měly opět snížit 
náklady na provoz. Tato akce zůstává prioritou na rok 23. 

CHODNÍK PETRKOV 
Dokončená akce, která již slouží svým uživatelům. Další část obce dostala 

novou tvář a dobré využití. Tedy už není nutné chodit po silnici v nepřehledných 
zatáčkách petrkovského kopce.  

VO DOBROHOSTOV 
 I zde jsou stavební práce hotové a v trasách ČEZ je veškeré veřejné osvětlení 

taktéž „v zemi“. Všudypřítomné dráty jsou již díky bohu minulostí. 

VNITŘNÍ DVŮR ZÁKLADNÍ ŠKOLY 
Zde je zatím jediným posunem školní soutěž, která ukázala, jak by chtěly využít 

daný prostor děti. Je zde mnoho prvků, které si zaslouží promyslet. Úkol pro 2023.  

ZTV LÍPA 
V roce 2023 se provede finální asfaltobetonový povrch komunikace v ZTV. Na 

tuto akci se opět sehnala dotace, a tak to obec nebude tak „bolet“. Ceny za dílo 
máme sesmluvněné ze začátku akce – a to je dobré. Tedy těšte se – bude to nová 
silnice pro in - line brusle! 

A jak si představuje stavební činnost zastupitelstvo na rok 2023?  
Spousty práce nás čeká na provozních „věcech“. Tedy udržet ještě funkční ČOV 

Lípa, starat se o vodovody, kanalizace čistírny odpadních vod v jednotlivých 
obcích. A také starost o obecní komunikace, zeleň, lesy, budovy.
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Co se týká nových stavebních aktivit obce, jsou v řešení tyto body: 

1) VYBAVENÍ A ZPROVOZNĚNÍ MULTIFUNKČNÍ BUDOVY LÍPA 
 Jak je psáno výše, vybavení bytů, divadla, pana doktora a sálu nábytkem a    

 potřebným vybavením. A tím pádem co nejrychlejší zprovoznění celé budovy. 

2) ČOV LÍPA – REKONSTRUKCE  
 Dokončení  projektu pro  výběr  zhotovitele  a  „vyčkávání“  na  dotační  

  příležitost. 

3) ZTV LÍPA - komunikace 
 Dokončení celé lokality pro klidné užívání rezidentů. 

4) REKONSTRUKCE MŠ LÍPA 
   Mateřská školka (objekt) je na hranici užívání. Zde je nutné připravit totální  

    rekonstrukci objektu, s upraveným řešením dispozice, výměny veškerých    

   rozvodů a záložního zdroje vytápění. Nyní se reviduje, zdali není třeba         

   rozšíření  prostorů pro vyšší počtu dětí v MŠ.  

5) REKONSTRUKCE OBECNÍCH MK  
Máme  informace,  že  budou  opět  vypsány  dotace  na  opravu  místních  

 komunikací. Sice s menší předpokládanou částkou dotace (50%), ale i tak se  
 připravíme na opětovné podání žádostí.    

6) PŘÍPRAVA PŘEDPOKLÁDANÝCH STAVEBNÍCH AKCÍ 
Vždy je to stejné. Kdo je připraven, není překvapen. Tedy budeme postupovat  

 jako v letech minulých. Připravujeme studie a projekty, kde se dá očekávat  
 vypsání dotačních pobídek tak, abychom v případě vypsání dokázali pohotově  
 umístit naší žádost s dostatečnou podporou (rozpočty, stavební povolení, různé  

studie a doplňující informace).  

Michal Topolovský 
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SPOLEK TILIA A ČESKÝ SVAZ ŽEN

Tentokrát bude ohlédnutí za akcemi v posledních měsících poměrně krátké.  
Začátkem října jsme se autobusem vydali na Moravu na Burčákový pochod (8. 
10. 2022). Trasa pochodu vede z Milovic do Mutěnic (asi 5 km), ale velká část naší 
výpravy si trasu zkrátila na polovičku (abychom vše stihli a měli možnost pobýt 
nějaký čas i cílových Mutěnicích).  Do autobusu jsme se po malém zdržení 
nakonec dostali všichni. 

V sobotu 29. 10. proběhl již 3.  ročník festivalu Folková Lípa.  
Po menší odmlce se uskutečnil i krásný Obecní ples, na kterém skvěle hrála 

kapela Melodie z Ledče nad Sázavou (19. 11. 2022). 

Tradiční akce „Slavnostní rozsvícení vánočního stromku v Lípě“  se 
uskutečnila o první adventní neděli (27. 11. 2021) v trochu ve pozměněné podobě. 
Tentokrát se vánoční strom rozsvítil před Zemědělskou a.s. Lípa a novou budovou 
Obecního domu (č. p. 300). Jako vždy se děti mohly podívat do pekla a ty hodné 
děti dostaly i malý dárek od Mikuláše a anděla. K poslechu tradičně hrála Rebelka 
a pro účastníky bylo připraveno dobré občerstvení (klobásy, cukroví, punč, 
svařáček,.....)  

Po dobu adventu bude otevřen slámový betlém za Obecním úřadem v Lípě.  

Letos se neuskutečnil žádný zájezd do divadla a tak jsme se rozhodli využít 
kulturu v Havlíčkově Brodě a společně jsme se vydali pobavit na vydařené 
vystoupení Karla Šípa v pořadu Mini párty (30. 11. 2022).  

Přejeme klidný advent, hodně zdraví, úsměvu a pohodový rok 2023 
                                                                                                  Spolek TILIA, ČSŽ Lípa,  

Marta Vencovská 

  

HARMONOGRAM DALŠÍCH AKCÍ  

Připravujeme také další adventní akce:  
18. 12. 2022 –  Rozdávání  betlémského  světla  –  17:00  -  18:00  hodin  u   

        slámového betléma v Lípě 

26. 12. 2022 – Vánoční  turnaj  v  „Člověče,  nezlob se“ -  od  15:00  hodin   
         v Pohostinství na Růžku (registrace na tel: 723 59 10 15) 

30. 12. 2022 – Předsilvestrovská vycházka – od 13:00 hod u Obecního úřadu 
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Na rok 2023 plánujeme: 
Masopustní zabíjačka (je to v jednání, uvidíme....) 

18. března – Dětský karneval 

26. - 28. května – Dvoudenní turistický výlet do Toulovcových maštalí 

8. - 11. června – Pobytový turisticko-poznávací zájezd po severních Čechách  

5. srpna – Lipské letní slavnosti 

12. srpna – Lipský pochod 

14. – 18. srpna – Lipský prázdninový klub 

19. srpna / 26. srpna – Pohádková cesta a Stezka odvahy 

31. srpna - 3. září – Zájezd na Slovensko (Západní Tatry, termály,...) 

16. září – Rocková Lípa (IRAS u nás oslaví 40 let činnosti!!!) 

4. listopadu – Folková Lípa
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Veřejné fórum obce Lípa 

V pondělí 10. 10. 2022 se v sále Pohostinství Na Růžku 
v Lípě konalo Veřejné fórum obce Lípa na téma ROZVOJ 
OBCE. Na úvod starosta obce Ing. Jiří Kunc přivítal přítomné a 
shrnul činnost obce a aktivit v obci za období 2021 – 2022. Účastníci setkání pak 
ve skupinách definovali problémy, potřeby či přání, které by mohly přispět k 
rozvoji naší obce, a to ve třech  v oblastech: : 

a) INFRASTRUKTURA/DOPRAVA/OBČANSKÁ VYBAVENOST 

b) ŽIVOT V OBCI - SOCIÁLNÍ OBLAST, VZDĚLÁVÁNÍ, SPOLKY, ZDRAVOTNICTVÍ 

c) ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ, KRAJINA, ZEMĚDĚLSTVÍ 

Všichni účastníci měli možnost doplňovat své náměty postupně ve všech 
oblastech a celkem jich bylo napsáno téměř padesát. Následně proběhl výběr 
největších problémů u jednotlivých oblastí, kdy každý z účastníků mohl přidělit v 
každé oblasti 4 preferenční body. Čtyři problémy z každé oblasti, které měly 
největší počet hlasů, byly vybrány k dalšímu hlasování. Závěrečným krokem byl 
výběr priorit, kdy každý účastník mohl rozdělit opět 4 hlasy mezi  15 vybraných 
problémů z jednotlivých oblastí. Na závěr proběhlo vyhodnocení a M. Vencovská 
seznámila přítomné s výsledky hlasování:  
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OHLÉDNUTÍ ZA  FOLKOVOU LÍPOU 2022  
Čtvrtý ročník FOLKOVÉ LÍPY proběhl v sobotu 29. října 2022 v Lípě v sále 

místní sokolovny. Festival zahájili v 16:00 hod Žalman a spol., a dokázali nám, 
že právem patří mezi české folkové legendy. Dalšími účinkujícími byly kapely Jen 
tak tak a Black Uganda Choir. Jejich 12 zpěváků zcela zaplnilo lipské jeviště a 
toto netradiční sdružení vícehlasého zpěvu okouzlilo přítomné diváky. Druhou 
polovinu festivalu zahájila písničkářka Rejka Balcarová. Pak vystoupili jihlavští 
Rendez-fou, kteří nám každoročně pomáhají s pořádáním celé akce. V závěru 
festivalu vystoupil úžasný Ivan Hlas se svými kamarády a úplně posledními 
účinkujícími byla kapela Přístav z Brna. No prostě paráda!! 

Pro návštěvníky bylo připraveno festivalové občerstvení (jen škvarková 
pomazánka  došla moc brzy, holt byla moc dobrá.....). Bylo to poprvé, kdy jsem na 
Folkové Lípě nemohla osobně být, neboť jsem pobývala v Košumberku na 
rehabilitaci. A tak jsem smutně koukala z okna a držela jsem pěsti, aby to dobře 
dopadlo. Byla jen škoda, že tentokrát přišlo méně účastníků, snad to bude příští 
rok lepší. Ale všichni zúčastnění si kapely a i celou akci moc chválili. I ze zákulisí 
se k nám dostávala pochvala z řad účinkujících. Tak vytrváme... Další ročník již 
plánujeme, a to na sobotu 4. listopadu 2023. Moc děkuji všem pořadatelům a 
kamarádům, kteří se na akci podílejí.  
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ZPRÁVY Z PETRKOVA
Děkuju všem za rok 2022. Za Vaší pomoc a podporu. Za propagaci Petrkova. 

●●●  MŠE SVATÁ U KAPLE SVATÉHO VÁCLAVA PETRKOV – Mše Svatá za 
Petrkov, za osadníky, za nás…. modlilo se 5 věřících z Petrkova a kapela Výbuch z 
Havlíčkova Brodu, pod taktovkou pana faráře Meda. Víra, jako důležitá součást 
naší kultury a našich životů. Naděje pro změny a dobré zítřky. Požehnání pro nás, 
naše zemřelé, naše potomky, pro naší budoucnost. Poděkování za dodržování 
tradice, přípravu kaple, přípravu květin a všeho kolem naší Petrkovské kapličky.  

●●●  LAMPIONOVÝ PRŮVOD – Tato 
tradiční akce SDH a Marcely Topolovské,  
seskupila děti a mládež v 17,15 hod ve 
spodní části obce u č.p. 1 Petrkov. Po 
zapálení všech světýlek v lampionech, na 
hlavách, na psících, kočárcích… se 
skupina 35 osob a zvířat pohnula po 
novém chodníku k první zastávce – a to ke 
kapličce (potažmo připravené „Betlémské 
jeskyni“). Další zastavení bylo za 
Petrkovem, kde se rozsvítil parádní 
ohňostroj -200 ran (3,0 min). Mladí i staří 
s úžasem hleděli na nekonečný proud 
světlic a ohlušujících ran. Poté (a po 
zapnutí veřejného osvětlení) jsme se 

v y d a l i k e 
s t a r é m u 
h a s i č s k é m u 
skladu, kde již 
bylo připraveno 
v e l k é 
občerstvení a 
různé teplé



 38

 ne/alkoholické nápoje. Tedy čaj s rumem, čokoláda se šlehačkou a svařák (i pivo). 
No a také 200 ks špekáčků, které se v rámci 3 hodin opravdu snědly. Nad 
otevřeným ohněm, nad pecí, kterou vyrobil Standa Novák (senior). Krásný večer, 
krásné setkání. 

●●●  PETRKOVSKÝ BETLÉM – Letos se opět sešlo pod taktovkou Majky 
Culkové na realizaci betléma opravdu hodně našich lidí. A to ve věkovém rozmezí 
od 4 do 82 let. Je znát, že si v Petrkově ceníme tradic. Práce na obnovení 
stávajících slámových postav a výroba nových trvala 4 dny. Vlastní stavění (i 
betlémské jeskyně) 2 dny (i 
díky podpoře svařáčku a 
různých dobrot...) Je milé, 
se v této době sejít při 
společné práci, která dává 
smysl, a při které se i dobře 
pobavíme, nejen díky 
tomu, že část práce probíhá 
v legendární Petrkovské 
kovárně u Culků. Tak se 
přijďte podívat k nám, na 
k o n ě , h u s u , b e r a n a , 
velblouda, psíka, sojku, … a 
zejména na Ježíška. 
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●●● SDH VÝROČNÍ SCHŮZE 2022 – Pod vedením šéfa Pepíka Culky se rozběhl 
společenský večer Petrkova. Začátkem jsme všichni vzpomněli na naše milé: 
Slávku Novákovou, Mirka Prokše st. a Václava Prchala. Všichni patřili k 
zakládajícím členům našeho novodobého sboru a je jisté, že některá prázdná 
místa nelze zacelit…Po poděkování za práci v minulém období se probíraly 
organizační věci (bál, příspěvky, a plán akcí 23), proběhlo blahopřání našim 
členům – Marie Culková st., Marian Jaško, Pavel Kerber, Josef Culka ml. Členové 
výboru jim poblahopřáli a poděkovali jim za činnost pro náš sbor, stejně tak jako 
poděkování zástupcům obce za zajištění peněz na rok 2023. V přátelské 
atmosféře se plánovali akce na rok 23. Trochu statistiky : máme 47 členů, včetně 
dětí a dorostenců do 18 let. 
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FOTOSOUTĚŽ 
Děkuju za sdílení a chuť fotit. Za toto období velký počet zajímavých snímků. 

Poslali jste jich celkem 22.  

                                      1.místo  Fotograf: jirkuvemai 

2. místo Fotograf: mazanci2        3. Místo Fotograf: bb.zemanova
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A pár vašich dalších zajímavých pohledů: 

Prosím, vítěze – vyzvedněte si Vaše ceny na obecním úřadě  
NOVÉ TÉMA : ZIMA, VÁNOČNÍ STROMEČEK, RADOST 
UZÁVĚRKA :   do 1. února 2023 

CENY 1-3: fotografická kniha o Vysočině, vína moravská 

zašlete na mailovou adresu:  fotosoutezlipa@seznam.cz 

Topolovský Michal 

mailto:fotosoutezlipa@seznam.cz
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ZPRÁVY Z DOBROHOSTOVA
Blíží se nejkrásnější období roku a pro dobrohostovské hasiče je vždy ve 

znamení odpočinku. Měli bychom se na chvilku zastavit a zamyslet se, co nám 
přinesl podzimní čas a co všechno ovlivnilo nejen nás hasiče, ale celý 
Dobrohostov. 

 V sobotu 17. září jsme zakončili hasičskou sezónu pečením kýt u obecního 
domu U Dobroděje. Počasí nebylo úplně optimální, ale když nepršelo, skákaly děti 
na skákacím hradu, hasily s pomocí rodičů požár nebo jen tak lelkovaly okolo 
obecní budovy. Chvilku foukalo tak silně, že nám vítr málem odnesl stan proti 
dešti, ale nedali jsme se. Zábava se rozproudila natolik, že někteří z nás si vydrželi 
u ohýnku povídat až do ranních hodin.  

Měsíc říjen je spojen s výlovy 
rybníků. Letos opět proběhl výlov 
rybníka U Nováků v sobotu 15. 
října. Pár místních rybářů a přátel 
Dobrohostova se v sobotu ráno 
sešlo, rybník U Nováků vypustili a 
vylovili všechny kapříky, amury i 
candáty. Nejvíce si výlov užily 
děti, které nemohou u výlovu chybět. Běhaly ve vypuštěném rybníce, lovily malé 
rybky a celé od bahna zářily štěstím. Letos bohužel nikdo s rybkami neplaval, ale 
pár jedinců bylo zmáchaných až nad kolena. I když sluníčko nesvítilo, nám to 
náladu  nezkazilo.  Na  ohýnku  se dělaly rybí  podkovy,  pekly  se buřty a dělaly se
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brambory v ohni. Večer bylo v obecním domě U Dobroděje nachystáno posezení. 
Účast byla hojná. Snědlo se více než 50 porcí řízků z kapra s bramborovým 
salátem. 

V sobotu 22. října odpoledne proběhla v obecním domě U Dobroděje akce s 
názvem Tvoření dýní. Pro všechny, kteří mezi nás přišli, byly připraveny dýně na 
dlabání a zdobení, teplý čaj, káva a sladké dobroty, které přinesly místní ženy. Na 
své si přišli děti i dospělí. Soutěž o nejhezčí dýni vyhrála Eliška Krpálková, která 
si dala na své práci mimořádně záležet. Večer se místní muži domluvili a přinesli 
největší vesnickou dýni, kterou vydlabali a vyřezali do ní název naší vesnice. 
Příjemné odpoledne se někomu protáhlo až do pozdních nočních hodin.
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Letos opět pořádali dobrohostovští hasiči zájezd. V sobotu 5. listopadu jsme se 
vypravili do pivovaru v Kamenici nad Lipou. Autobus nás nabral na naší zastávce 
už po obědě. Na benzínce v Humpolci jsme si dali společnou kávu a doplnili 
potřebné tekutiny. Pak už jsme jeli přímo do Kamenice na prohlídku pivovaru, 
která byla dost podrobná a velmi zajímavá. Po prohlídce jsme se přesunuli do 
pivovarské hospůdky, kde jsme měli připravený guláš a později i obložené talíře. 
Chtěli bychom poděkovat Lukášovi a Prokopovi, kteří nám zpříjemnili posezení 
svým hudebním doprovodem.
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Hned následující ráno proběhl výlov malého rybníka na návsi. Pár rybářů se 
sešlo, vylovilo ryby a přeneslo je do rybníka U Nováků, kde zůstanou do dalšího 
podzimu. Byl to skutečný výkon po prohýřené noci. Nesmíme ještě opomenout, 
že už máme upravenou hráz tak, aby bylo možné na ní pravidelně sekat trávu, aby 
naše vesnička byla zase o chlup hezčí. 

 S koncem listopadu se blíží vánoční čas a s tím spojené adventní posezení. 
Tradičně se zde vyrábí nejen adventní věnce, ale i další vánoční dekorace. Ženy a 
děti přišly v neděli 26. listopadu do obecního domu U Dobroděje. Paní Křesťanová 
připravila korpusy věnců a přivezla různé přízdoby, svíčky a nepřeberné množství 
různých ozdůbek i hotových výrobků. Tvořilo se a tvořilo. Výsledkem byly úžasné 
věnce na dveře i na stůl. Během tvoření si mohli návštěvníci dát teplý čaj, punč.  
Pochutnat si mohli na zákuscích a jednohubkách, které místní ženy připravily a 
přinesly. Děkujeme všem ženám, které se podílely na přípravách, pochutinách, i 
těm, které si přišly vyrobit věnec či jinou dekoraci, nebo těm, které přišly jen 
posedět a popít. 

Na závěr roku máme připravenou každoroční štědroodpolední procházku za 
zvířátky. Rok co rok se našeho „putování“ účastní víc a víc dobrohostovských 
obyvatel. Začátek trasy je u obecního domu U Dobroděje, kde si dáme něco na 
zahřátí. Pak se odebereme, každý svým tempem a každý se svými dobrotami do 
lesa ke krmelci. Zde si zazpíváme vánoční koledy a děti už spěchají domů za 
Ježíškem. 

Další informace a více fotek můžete vidět na naší nové nástěnce na obecním 
domě U Dobroděje, za kterou děkujeme. 

Na příští rok po dvouleté koronavirové odmlce jsme naplánovali opět 
rozproudit veselí masopustním průvodem a během března nás čekají i vepřové 
hody. Přesné termíny a bližší informace upřesníme SMSkou nebo letáčkem ve 
schránce. 

Na závěr bych jménem SDH chtěl poděkovat všem, kteří se jakkoliv podíleli na 
našich akcích během celého roku a zapojili se do brigád. Díky vám všem bychom 
nemohli žádné akce pořádat. 

Přeji Vám všem ŠŤASTNÉ A RADOSTNÉ PROŽITÍ VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ, 
do roku 2023 hlavně pevné zdraví, štěstí, spokojenost a mnoho osobních a 
pracovních úspěchů. Věřím, že se v příštím roce budeme mnohem častěji 
vídat, pořádat různé akce a starat se o naši vesničku stejně, jako jsme to 
dělali v minulých letech. 

Za SDH Dobrohostov Tomáš Krpálek 
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Z ČINNOSTI SDH LÍPA
Podzim jsme s dětmi trávili venku, dokud to šlo. Za pěkného 

počasí jsme si zahráli turnaj v discgolfu, pouštěli draky, opekli  
si špekáčky a zahráli šipkovanou. Když začaly být dny deštivé a 
chladné, tak jsme se začali scházet ve školní tělocvičně, kde 
hrajeme míčové a skupinové hry. 

 V listopadu jsme společně s Tiliánkem, za přispění obce, připravili 
Svatomartinský lampionový průvod. Dobrovolníci upekli buchty a sladkosti pro 
malé i velké účastníky průvodu. Svatý Martin na bílém koni nás provedl vesnicí a 
na konci nás čekal krásný ohňostroj.  

Na první adventní neděli, při rozsvěcení vánočního stromu, bylo našemu SDH 
předáno nové hasičské auto. Děkujeme všem, kteří se podíleli na jeho pořízení a 
věříme, že nám bude dobře sloužit při naší dobrovolnické činnosti.  

  

Za SDH Lípa napsala Ivana Výborná 
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ZEMĚDĚLSKÁ AKCIOVÁ SPOLEČNOST LÍPA

Zemědělská akciová společnost Lípa zanedlouho ukončí 
hospodářsky poměrně úspěšný rok 2022. Jak v rostlinné, tak v 
živočišné výrobě jsme dosáhli velmi dobrých výsledků. Výborné 
výnosy jsme měli například u veřejností neprávem zatracované 
řepky, která je ovšem důležitou součástí našich osevních plánů z 
důvodu střídání plodin. Na více než 100 hektarech jsme měli průměrný výnos 
4,71 tun, což nás řadí na jedenácté místo mezi pěstiteli z celé republiky, kteří mají 
maximálně oseto řepkou 300 hektarů výměry podniku. S průměrnou dojivostí 
téměř 12.000 kg mléka jsme na 39. místě pořadí stájí podle užitkovosti. Přestože 
dochází k masivnímu zdražování všech vstupů do zemědělské výroby, tak jsme 
měli výhodu, že část vstupů byla nakoupena ještě v roce 2021 za tehdejší ceny. 
Naopak produkci v letošním roce prodáváme za příznivé výkupní ceny. Jen je 
nutné podotknout, že zemědělci nezdražují potraviny, zemědělci pouze 
přijímají ceny, které jsou jim nabízeny na základě cen na světových burzách. Na 
těchto burzách z velké části obchodují hedgeové fondy mající téměř neomezené 
prostředky a ty tímto způsobem tvoří výkupní ceny komodit. Ceny potravin na 
pultě netvoří výrobci ani zpracovatelé, ale hlavně poslední článek řetězu, což jsou 
v ČR především supermarkety. Důležitá je skutečnost, že jarní obavy některých 
odborníků, nebo spíše obchodníků z nedostatku obilí, brambor a ostatních 
potravin se nepotvrdily a je jich zatím na trhu dostatek.      

Daleko horší je ovšem výhled na příští rok a roky následující. Začne totiž platit 
nová společná zemědělská politiky (SZP) Evropské unie 2023-2027. Bohužel tato 
SZP naprosto nezohledňuje některé skutečnosti, například válku na Ukrajině. 
Přestože se potýkáme se zdražováním potravin, zemědělcům v České republice v 
příštím roce nebude povoleno na ploše minimálně 40 tisíc hektarů pěstovat v 
rámci celé republiky jakékoliv tržní plodiny. Například pro Zemědělskou akciovou 
společnost Lípa to znamená nechat ladem přes třicet hektarů (pro představu: 
pole za Trojicí po obou stranách silnice směrem na Dobrohostov mají každé 
výměru zhruba 21 hektarů a louka za rohožkami vlevo směrem na Květinov 
necelých osm). Jestliže mají neprodukční plochy přispívat k dobrému 
zemědělskému a environmentálnímu stavu půdy, bylo by žádoucí umožnit bez 
postihu na těchto pozemcích pěstovat plodiny vázající dusík bez použití 
přípravků na ochranu rostlin (jetel, luskoviny). Procento půdy bez produkce se 
navíc má podle strategického plánu v příštích letech navyšovat. Dalším 
obrovským omezením je preventivní rozšíření erozně chráněné půdy od roku 
2024 až na 65 procent plochy orné půdy. Žádoucí by bylo, aby tzv. protierozní 
vyhláška a zavedení protierozních opatření sloužilo jako doporučení pro 
zemědělce,  že  na  těchto  pozemcích  je  vyšší  riziko  eroze  a  hrozí  zařazení  do  
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kategorie erozně chráněných pozemků po skutečné erozi. Pokud by byla tato 
vyhláška dovedena do extrému, může se stát, že bude na Vysočině zakázáno 
pěstování brambor, protože jako širokořádková plodina mají nízkou ochrannou 
funkci proti erozi. Snížení plochy erozně ohroženého pozemku ze 30 na 10 
hektarů je další opatření, které bude produkci potravin omezovat a tím zdražovat. 

Zaměstnanci Zemědělské akciové společnosti přejí všem příjemně prožité 
svátky a vykročení do Nového roku 2023 tou správnou nohou.  

Ondřej Baloun s využitím dat Agrární komory ČR  

Foto: Jakub Šimek
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TĚLOVÝCHOVNÁ JEDNOTA SOKOL LÍPA

Dnešní hodnocení uplynulé sezóny začneme trochu netradičně 
od těch nejmenších.  

Obě dvě přípravky mladší i starší zhodnotil trenér Milan Exner: 
„ V mladší přípravce trénují děti z ročníků 2013-2017, celkem je to 21 
mladých fotbalistů. Tréninky jsou pravidelně pondělí a čtvrtek od 17:00 do 18:30. 
Zápasy jsou o víkendu turnajem tří mužstev (triangl). Na konci soutěže byl velký 
turnaj, který se konal ve Světlé nad Sázavou, kde se Lípa umístila pod vedením 
trenérů Zdeňka Pavlíčka a Stanislava Böhma na výborném druhém místě. Ve 
starší přípravce je 20 nadějných dětí z toho tři děvčata ročníků 2011-2012, 
chlapci jsou ročníky 2012-2014, tréninky jsou opět dvakrát týdně úterý – čtvrtek. 
Zápasy probíhají stejně jako u mladší přípravky turnajem tří týmů. Turnaj všech 
mužstev byl organizován v Dolním Městě, kde se zúčastnilo 16 týmů, a Lípa brala 
třetí místo. Starší přípravka pracuje pod vedením trenérů Milana Exnera, 
Miroslava Kučírka a Miroslava Formana.“  

Za tým trenérů mladších žáků (Libor Zajíček a Michal Chlubný) hodnotil Libor 
Zajíček a začal předchozí sezónou:  „V sezóně 2021/22 mladší žáci v okresní 
soutěži v základní části ve skupině "A" odehráli 14 mistrovských utkání, ve 
kterých získali 36 bodů s celkovým skóre 135:49 a obsadili 1.místo v základní 
části. V nadstavbové části, kde se spojily skupiny "A" a "B", jsme byli nasazeni do 
skupiny o 1. až 4. místo. Zde kluci odehráli šest utkání, ve kterých získali 18 bodů 
s celkovým skóre 71:25, tím obsadili celkové 1. místo a získali titul mistra okresu. 
V sezóně 2022/23 byl záměr klukům dopřát kvalitnějšího soupeře, ale vzhledem k 
pravidlům FAČR jsme sami jako TJ Sokol Lípa nesplňovali podmínky vyšší 
soutěže, a proto došlo ke spojení týmu s TJ Sokol Štoky, kde v současné době 
hrajeme 1.A třídu mladších žáků. Zde naši kluci odehráli 10 mistrovských utkání, 
ve kterých získali 23 bodů s celkovým skóre 64:20 a v podzimní části jsme se 
umístili na 2. místě v tabulce. Mimo tuto hlavní soutěž jsme se zapojili do 
PLANEO CUPU Poháru mládeže 2022/23 v kategorii U13, kde jsme mohli poměřit 
síly s kluby z vyšších soutěží. Kluci se vůbec neztratili, ba naopak dokázali 
postoupit přes dvě předkola a porazili kluby jako je: Čáslav, Kolín, Hlinsko v 
Čechách, Havlíčkův Brod, Humpolec. Dostali se do kvalifikace hlavního turnaje, 
kde se utkali s takovými tými, jako je: Sparta Brno, Zbrojovka Brno, FC Vysočina, 
Znojmo a ani zde se rozhodně kluci nepřijeli jenom zúčastnit i když již dále 
nepostoupili. Kluci nám dokázali, že těch 10 let života s nimi na trávníku, nebyl 
zbytečně strávený čas, ukázali fotbalové srdce, vůli bojovníků a že i z malé Lípy 
se mohou podívat do většího světa fotbalu. S touto mládeží se nebojím o další 
budoucnost  Lipského  fotbalu.  Blíží se konec kalendářního roku,  a proto bych  si 
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touto cestou dovolil poděkovat týmu lidí, kteří se starají o hřiště a zázemí kolem 
fotbalu, prostě bez Vás všech bychom nedokázali úspěšně reprezentovat Lípu.“ 

Vzhledem k malému počtu hráčů byl v sezóně 2022-2023 zrušen tým 
dorostenců, kteří se velice úspěšně zapojili do obou týmů dospělých. Béčko po 
podzimní části a jednom předehraném jarním zápase je na šestém místě, když ze 
čtrnácti zápasů osmkrát vyhrálo, jednou remizovala a pětkrát odešlo poraženo. 
Střelcem se stal Štefan Miklis s devíti přesnými zásahy a zdatně mu sekundoval 
„znovuzrozený“ Pepa Heppner se sedmi. Áčko postoupilo ze třetího místa do 
vyšší soutěže, hrálo tedy na podzim I.A třídu kraje Vysočina. Vyšší kvalita soutěže 
se projevila a po několika smolných výsledcích je po podzimu na třináctém místě 
se třemi výhrami, čtyřmi remízami a sedmi prohrami. Střelecký prapor drží jako 
už tradičně Vladimír Vácha a k němu se připojil Filip Sochor, oba vstřelili 
soupeřům pět branek.  

Na závěr nezbývá než popřát všem fanouškům fotbalu a všem občanům 
Lípa klidně prožití konce roku a hodně zdraví a štěstí v tom následujícím. 

Ondřej Baloun   

letní soustředění
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tým, který úspěšně bojoval v Planeo Cupu. 

Jak si jistě mnozí občané z Lípy povšimli, rozšířil se začátkem prosince počet 
živočišných druhů žijících a chovaných na území obce Lípa. V areálu Zemědělské 
akciové společnosti vyrostla stáj pro 14 koní. Investorem tentokrát není 
Zemědělská akciová společnost, ale soukromá osoba. Zemědělská akciová 
společnost dlouhodobě pronajala pozemek uvnitř areálu, poskytla potřebnou 
součinnost a dobrou vůli. Na stáj by ještě v dohledné době měla navazovat 
venkovní písková jízdárna 20 x 60 m. Přístup ke koním je zpevněnou cestou pod 
základní školou přes „Gigant“, nedoporučujeme přístup přes areál Zemědělské 
akciové společnosti, kde se pohybuje nejrůznější zemědělská technika. Koně se 
přes den pohybují ve výbězích pod multifunkčním hřištěm za školou a tímto 
prosíme všechny obyvatele, aby koně ve výbězích nekrmili. Pokud by někdo chtěl 

JEZDECKÝ KLUB LÍPA z.s.
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 dát koňům nějaký pamlsek (jablko, mrkev nebo suchý neplesnivý chléb), ať raději 
přijde do stáje a po domluvě s obsluhou může učinit přímo ve stáji.    

V současné době jsou zde ustájeni tři jezdečtí koně. Klisna Diamantixa plemene 
anglický plnokrevník, která se může pyšnit dvěma tituly mistryně republiky ve 
všestrannosti a mnoha vítězstvími na mistrovstvích oblasti Vysočina a různých 
skokových závodech. Startovala i na mezinárodních závodech v zahraničí. 
Druhou je teplokrevná klisna Empatia importovaná z Polska, která se dvakrát 
umístila na třetím místě ve finále Zlaté podkovy v Humpolci a je pravidelnou 
účastnicí mezinárodních závodů v zahraničí, kde závodí už ve tříhvězdičkových 
závodech, a mistrovstvích republiky. Třetím koněm je čtyřletý valach Despacito, 
který se v roce 2023 chystá na svoje první závody. Je to potomek klisny 
Diamantixa a otcem je známý plemeník Casino Grande. Další koně budou 
postupně následovat a doufejme, že stáj bude zaplněná.      

V nejbližší době bude založen Jezdecký klub Lípa z.s. a v současné době se 
pracuje na všech náležitostech potřebných k řádné registraci spolku – 
sportovního klubu. Účelem Spolku bude rozvoj a propagace jezdeckého sportu, 
výcvik koní a jezdců, ustájení koní, podpora výkonu sportovní činnosti, její 
organizace, příprava reprezentace a vzdělávání v hipologické problematice.   

Štěpánka Balounová, předsedkyně přípravného výboru JC Lípa z.s.
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MÍSTNÍ KNIHOVNA V LÍPĚ

V budově Základní a Mateřské školy Bohuslava Reynka byla 
knihovna v roce 2022 naposledy otevřena 8. prosince. 

V  lednu  2023  se  knihovna  bude  stěhovat  do  přízemí  
nové  obecní  budovy čp. 300. 

Po přestěhování bude otevírací doba sdělena prostřednictvím SMS od OÚ.  

Bližší informace o VU3V na: www.e-senior.czu.cz nebo  
v knihovně. 

V prosinci všechny posluchačky zdárně zakončily další 
semestr na téma „Leonardo da Vinci (1452-1519): renesanční uomo 
universale“.  Přednášky byly náročné, ale mnoho jsme se o tomto umělci 
dověděly.  

Těšíme se, že od února zahájíme další semestr. Téma zatím nemáme vybrané. 

Pokud by někdo z Vás chtěl rozšířit řady čtenářů v naší knihovně, nebo 
navštěvovat VU3V, neváhejte a ozvěte se mi.  

Marie Součková 

knihovnice - tutor 

VIRTUÁLNÍ UNIVERZITA TŘETÍHO VĚKU (VU3V)
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OBECNÍ ÚŘAD LÍPA 
 HARMONOGRAM SVOZŮ POPELNIC V ROCE  2023 

Leden                                      5.;   12;   19.;   26.;  
---------------------------------------------------------------- 
Únor                                       2.;   9.;   16.;   23.; 

---------------------------------------------------------------- 
Březen                                  2.;   9.;   16.;   23.;   30.; 

---------------------------------------------------------------- 
Duben                                         13.;   27.;   

---------------------------------------------------------------- 
Květen                                           11.;   25.; 
---------------------------------------------------------------- 
Červen                                             8.;   22.; 
---------------------------------------------------------------- 
Červenec                                      6.;   20.;   
---------------------------------------------------------------- 
Srpen                                           3.;   17.;   31.;    

---------------------------------------------------------------- 
Září                                          14.;   28.; 
---------------------------------------------------------------- 
Říjen                                      5.;   12.;   19.;   26.;  
---------------------------------------------------------------- 
Listopad                                2.;   9.;   16.;   23.;   30.; 
---------------------------------------------------------------- 
Prosinec                                     7.;   14.;   21;   28.; 

----------------------------------------------------------------
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podzim od fotografa Simekada5 

Čtvrtletní zpravodaj pro občany Lípy, Petrkova, Dobrohostova, Chválkova 

LIPSKÉ LISTY 

vydává Obecní úřad Lípa 

Lípa č. 93, PSČ 582 57, okres Havlíčkův Brod, Kraj Vysočina 

IČO 00267805 

Tel: 569 437 101, 569 437 121, www.obec-lipa.cz, e-mail: lipa@hbnet.cz 

Vychází čtyřikrát ročně  v březnu, červnu, září a prosinci 

Náklad 450 výtisků 

Ev. číslo MK ČR E 12288 
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